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جناحسیاسیخودشاننمیدانند؟ چرا؟چونشمارادر
کمال تبریزی: این یعنی چه؟! هنرمندان همیشه به سمت کسانی می روند 
که زبان شـــان را بهتر بفهمد و بتوانند تعامل بهتری داشـــته باشـــند. من وقتی 
در شـــورای پروانه نمایش وزارت ارشـــاد بودم، یک پیشـــنهادی را به اعضای 
شـــورا دادم که بعضی اوقات هم می پذیرفتند. گفتم شـــما گاهی یک فیلمی 
را می بینید که ســـر و شـــکل دارد، مبتذل نیســـت و فیلم خوبی اســـت، اما به 
ید، در این موارد از کارگردان و تهیه کننده آن دعوت کنید  نماهایـــی ایـــراد دار
که در یک جلســـه شـــرکت کنند و رودررو با گفت وگو با آنها به توافق برســـید. 
چندین بـــار هـــم ایـــن کار را کردیم و به نتیجه رســـیدیم و در همان جلســـه هم 
صورت جلســـه کردیم، مثلا درباره فیلم »ســـه کام حبس« می گفتند این اصلا 
امکان نمایش ندارد. گفتم آقای سالور و تهیه کننده اش را دعوت کنید، مشکل 
حل می شـــود. بعد که آمدند خیلی خوب مســـاله حل شـــد و این فیلم پروانه 
نمایـــش گرفـــت؛  اما اینکه شـــما در یک موضعی بنشـــینید که من می فهمم و 
دیگران اصلا نمی فهمند، یعنی همه حقیقت نزد من است و دیگران هیچ چیز 
گر با هنرمند گفت وگو و تعامل انجام نشـــود، خلاقیتی  درباره آن نمی دانند. ا
اتفاق نمی افتد. یکی از دوستان من که با هم در شورای پروانه نمایش بودیم، 
دولـــت کـــه تغییر کرد، خبر نداشـــت کـــه ما را با افتخار تمـــام اخراج کرده اند، 
یعنی بدون جلســـه معارفه و روش های معمول ما را بیرون انداخته اند و افراد 
ی اســـت و در تلویزیون  جدید را جایگزین کرده اند. ایشـــان که انســـان بزرگوار
هـــم مدت هـــا مدیر موفقی بود؛ تعریف می کرد طبق معمول چهارشـــنبه ها که 
جلسه داشتیم رفتم گفتم چرا برای جلسه پروانه نمایش ما را خبر نمی کنید، 
ید.  کارمندان ارشـــاد گفته بودند که شـــما دیگر عضو شـــورا نیســـتید و باید برو
یک ســـری افراد جدید را به جای شـــما آورده اند. حکم اعضای شـــورای پروانه 
نمایش را خود وزیر به صورت مستقیم می  دهد و این دوست ما به سمت در 
ی  خروجـــی وزارت کـــه می رفتـــه دیده که یک تابلوی بزرگ هم آنجا زده اند و رو
آن دستاوردهای فرهنگی دولت سیزدهم در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
را نوشته اند که یکی از این دستاوردها، حذف اعضای شورای قبلی و حضور 
اعضای جدید بود. این رفتار را به عنوان یک دستاورد بزرگ تلقی کرده بودند. 

با این افراد نمی توان تعامل کرد. 

گفتید،خباینمسالهراامتحان گفتوگو صحبتهایتاناینهمهاز شمادر
خودتانپیشقدمشدید؟ باآنهاصحبتمیکردید.یکبار میکردیدو

کمال تبریزی: اتفاقا یک فیلمنامه آزمایشی را فرستادیم و منتظریم ببینیم 
چه می شود. )باخنده( شخص خود من هنوز تجربه عینی از این رفتار ندارم 

اما همکارانم تجربه کرده اند. 

دولت یکاتهامکهبهشورایپروانهنمایشقبلیواردشدهایناستکهاواخر
اینهاآسیبزدهویکسری کردندو آقایروحانیبهصورتفلهایپروانهصادر

فیلمرویدستوزارتارشادباقیماندهکهقابلاکراننیستند.
کمال تبریزی: این یک حرف غلط و بی انصافی  است. 

محمد آفریده: باید مدیرکل و اعضای شـــورای قبلی بیایند و درباره آن 
صحبت شـــود. ما سال هاســـت در حوزه های اجرایی کار کردیم. متاســـفانه 
مدت ها است که تصمیم گیرنده فقط وزارت ارشاد و رئیس سازمان سینمایی 
نیست. آنقدر حوزه فرهنگ ضعیف شده که جاهایی که می خواهند تصمیم 
بگیرنـــد خـــارج از این حوزه هســـتند. مـــا یک نگاه متمرکـــز قدرتمند در حوزه 
یم که فقط هم به امروز فکر نکند. مشـــکل ما این اســـت که  فرهنـــگ نیـــاز دار
پنـــج درصـــد وقت مدیران فرهنگی به حوزه فرهنگ می رســـد و 95 درصد آن 
... می شـــود. فکر می کنند الان یک فیلم که  صرف حواشـــی، ســـوء تفاهم ها و
ســـاخته می شـــود، آســـمان به زمین می آید، این نگاه نگاه از ضعف است. ما 
ی نقش خودمـــان در آینده در  در حـــال حاضـــر بایـــد بـــه آینده فکر کنیـــم و رو
منطقه و جهان تمرکز کنیم. اینکه فلان پلان چطور می شود یا فلانی...، درگیر 
این مسائل بشویم یا درگیر اینکه فلان فرد کار بکند یا نکند، درست نیست. 
بخشی از این مساله هم به خاطر همان مسائل سیاسی و جناحی است که 
به این حوزه لطمه می زند. من بارها گفتم که حوزه فرهنگ حوزه ای شکننده 
اســـت و این طور نیســـت که شـــما به کسی به راحتی بگویید این کار را بکن یا 
یم از دســـت می دهیم و دیگر  گر از این حوزه باغبانی نکنیم، آنچه دار نکن. ا
چیـــزی نخواهیم داشـــت. باید همگی درباره آینـــده این مملکت فکر کنیم و 
در تصمیمات به فراتر از امروز و امشب بیندیشیم. باید به 20 سال آینده مان 
یم اما  هم فکر کنیم. شـــما به کشـــورهای منطقه نگاه کنید. ما الان ســـینما دار
یم بهترش را داشـــته باشـــیم. الان عربســـتان یا ترکیه در حوزه ســـینما و  امیدوار
سریال چقدر تولید دارند و ما درگیر مسائل جزئی هستیم. این مسائل جزئی 
البتـــه بـــرای بعضی ها هم نـــان دارد و فراموش کرده اند که ما یک انقلاب بزرگ 
کرده ایم و این همه جوان دادیم و نیازمند ســـاخت و تولید و هزاران فعالیت 
یم. با  یم، باید هزار فیلم بساز گر الان 500 فیلم می ساز سازنده دیگر هستیم. ا

تولید است که امید جوانه می زند و آینده روشن می گردد. 

باشگاه زماناکراندر میاناست«در فیلمســـینمایی»همیشـــهپاییکزندر
اینجهتمیپرسمکهشمافیلمسازیهستید گرفت.اینرااز میلیاردیهاقرار
فیلمفانتزیهمبســـازید،میتوانیدکاریبســـازیدکهپرفروششـــود.چرا گر کها

ایناتفاقنیفتاد؟ دربارهدستانداز
کمال تبریزی: وقتی که شـــما به فیلمی علاقه نشـــان می دهید و دل تان 
ید، شاید به این دلیل باشد که بخواهید ژانرهای مختلف  می خواهد آن را بساز
یم باشـــد؛ یکی مثلا مارمولک 2  گر دو فیلمنامه پیش رو را تجربـــه کنیـــد. من ا

و به همان خوبی باشـــد و دیگری در ژانری تجربی  یا وحشـــت، قطعا دومی را 
گر اولی مخاطبش هم بیشـــتر باشـــد، من به این فکر می کنم که  کار می کنم. ا
یک بار مارمولک را ســـاخته ام و دلم می خواهد فیلمی بســـازم که ببینم در آن 
گر  ی که ســـینما ژانـــر هـــم موفق می شـــوم یا نه. توجـــه به مخاطب قطعا در کار
انجام می دهد، نهفته است. من می دانم که ممکن است مارمولک2 مخاطب 
بیشـــتری داشـــته باشـــد اما دلم می خواهد برای ژانر دیگری هم تلاش کنم که 
مخاطب داشته باشم. از طرفی به سازوکارهای دیگرش هم فکر می کنم، مثلا 
ک ببینند. در مورد فیلم  تبلیغات آن، چون همه دوســـت ندارند فیلم ترســـنا
 دست انداز  هم با دوستانی که سرمایه گذاری کرده بودند، به سازوکارهای جذب 
کرانش مخاطب عام به  مخاطب فکر کرده و متوجه بودیم این فیلم در زمان ا
معنای فیلم های دیگر نخواهد داشت، چون فضای فانتزی و در عین حال 
تازه ای دارد. این فیلم مخاطب خاص را تحت تاثیر قرار خواهد داد اما برای 
اینکه به فروش قابل قبولی برســـد و ســـرمایه اش را برگرداند، نیاز به ترفندهایی 
خاص داشت. متاسفانه ما در مورد این فیلم هم به دوره ای جدید خورده ایم 
کران برنامه هایی  گر در دوره قبل از کرونا این فیلم پخش می شد، ما برای ا که ا
داشـــتیم کـــه کلا به هم خورد چون ســـرمایه گذاران دوره فعلـــی با دوره قبلی به 

اختلاف خوردند و تقریبا فیلم در میان این دعوا قربانی شد. 
محمد آفریده:  ما حتـــی دو فیلمنامه قبل از این را تـــا دقیقه 90 رفتیم و 
یم و حتی پروانه هم گرفتیم اما با آقای  می خواســـتیم فیلم های دیگری بســـاز
تبریـــزی کـــه صحبت می کردیم، حس کردیـــم چنگی به دل نمی زنند. من هم 
یگوشی وجود  ی و باز شخصا این کار را بیشتر می پسندیدم، چون در آن نوآور
یکرد را در  گر فیلمساز این رو داشت و این برای سینما خیلی خوب است و ا

کارهایش نداشته باشد، زیر سایه فیلم های دیگرش از بین می رود. 
گر به کارهای قبلی من نگاه کنید، هیچ کدام از آنها  کمال تبریزی: شما ا
شـــبیه هم نیســـتند. مگر عمر آدم چقدر اســـت و چقدر می تواند این جهان 
بی نهایـــت را تجربـــه کند و فیلم بســـازد. در ســـینما چون همـــه هنرها تجمیع 
شده اند، شما باید سعی کنید فیلم هایتان شبیه فیلم های داخلی و خارجی 
نباشـــند. من واقعا الان عاشـــق این هســـتم که بتوانم یک فیلم در ژانر وحشت 
بسازم که واقعا بتواند مخاطب را بترساند، فارغ از اینکه چقدر می تواند جذاب 
یک، من وارد  گر دو غار جلوی من باشد، یکی پرنور و دیگری تار باشد! یعنی ا
یک می شوم. ته غار پرنور از همان جلو هم معلوم است و هیجانی  آن غار تار
ندارد. برای من مخاطب مهم و ارزشمند است اما مهم تر از آن تجربه سینمایی 
اســـت و این چیزی اســـت که باید در ســـبد ســـینمایی ما وجود داشته باشد. 
یم، چیزی  گر هم دار یم. ا الان سال هاست که ما سینمای کودک و نوجوان ندار
نیست که به رشد بچه ها کمک کند؛ آن هم بچه هایی که واقعا نیازمند توجه 
هســـتند. اخیـــرا یک ماه پیـــش من طرحی به نام »بچه هـــای غایب« به کانون 
پرورش فکری پیشنهاد کردم، به نظر خودم طرح خیلی خوبی بود، یعنی هم 
به اتفاقات روز متصل بود و هم نوجوانان می آمدند منویات و مســـائلی که با 
خانواده شـــان داشـــتند را مطرح می کردند. قهرمان این کار نوجوان ها بودند و 
دربـــاره ایـــن بود که چرا جامعه به نوجوان ها توجـــه نمی کند، درحالی که توجه 
به رشد و تربیت اینهاست که آینده را تضمین می کند. از طرفی چون جامعه 
توجه لازم به نوجوانان را ندارد و درگیر مشـــکلات دیگر اســـت، این اتفاقات 
نامطلوب که می بینیم می افتد. به نظر من داستان یک فضای فانتزی-واقعی 
داشـــت و برای بچه ها جذاب بود اما عکس العملی به آن نشـــان داده نشـــد، 

انگار اصلا مساله شان نوجوانان نیستند. 
محمد آفریده: من حدود 12 سال در حوزه مدیریت فعالیت داشتم. باید 
صادقانه بگویم که ورود به تجربه  های جدید، گام متفاوت برداشتن و نگاه نو 
برای مدیریت هزینه های ســـنگین دارد. به همین دلیل عمده ســـازمان های 
یه سابق را حفظ کنند. رفتن به عرصه های جدید  ما سعی می کنند همان رو
. مدیران معمولا دوســـت دارند میزشـــان را داشـــته  یعنی رفتن به شـــرایط خطر
گـــر ســـینما به عرصه هـــای جدید پا نگذارد می خشـــکد. من خیلی  باشـــند. ا
یم که می فروشـــند اما در چشـــم انداز فرهنگی و  خوشـــحالم که فیلم هایی دار
بلندمدت، همه فیلمســـازان باید حضور داشـــته باشند تا سینمایی توانمند 
یم.  داشته باشیم. تفاوت هاست که باعث رشد می شود که متاسفانه الان ندار

یترین سینمای ما باید همه نوع سلیقه و نگاهی را در خود داشته باشد.  و

سینمایینگاهمیکنیم،حدود80،70درصدگیشهمربوطبه وقتیبهفروشآثار
میشود. دوفیلمویککارگرداناست،یعنییکفرمولجوابدادهاستوتکرار
ایننگاهتجربهگراییکهشماداریدظاهرامناسباینگیشهوسینمانیست.

کید می کنم که چرخیدن چرخه سینما، کمک  محمد آفریده:  من باز تا
ی  به همه سینماســـت و این دســـتاورد کمی نیســـت اما زنده بودن و ماندگار

سینما به حضور همه سلیقه ها نیاز دارد. 

اینوضعیتفروش برایاکرانو پنجسالانتظار جسارتاالانفیلمشمابعداز
یکفیلمورشکستهمحسوبمیشود؟

کران می شـــد شـــرایط  گر در زمان خودش فیلم ا محمد آفریده:  شـــاید ا
بهتر بود. 

تش حل  گر کمی هوشـــمندی به خرج می دادند، مشـــکلا کمال تبریزی: ا
می شد، چون هزینه اش برای آن زمان بوده اما الان هزینه ها سرسام آور هستند. 
کثر فعالیت جزیره ای عمل  محمد آفریده:  ما متاسفانه در کشورمان در ا
... در  ، موسسات، سازمان های متولی و کز می کنیم. یعنی چی؟ یعنی همه مرا
یم. هر کسی تصمیم خودش را می گیرد  یک مسیر و یک افق با هم جلو نمی رو
و به آن عمل می کند. در کشـــور های دیگر تولید یک فیلم یعنی یک ســـرمایه 

فرهنگی و همه دستگاه ها موظف هستند با نگاه تولید داخلی از آن حمایت 
بکنند. تلویزیون باید سهم خود را از تبلیغ این محصولات و خرید آن بپردازد. 
سازمان های دیگر هم همچنین، شهرداری باید از تولید داخلی حمایت بکند 

، اما الان فیلمساز تک و تنهاست و کار سختی است.  و خیلی های دیگر
یم وندرس کلی حمایت شـــده، کلی  کمال تبریزی: مثلا از کســـی مانند و
یاد دیگری  ی شده تا به اینجا رسیده. فیلمسازان ز ی او کار و سرمایه گذار رو
هم به این شـــکل هســـتند. اصلا در جشـــنواره های دنیا دنبال این هستند اثر 
جدیدی کشـــف کنند که متفاوت باشـــد. در جشـــنواره کن برخی فیلم ها به 
دلیل نفوذ سیاسی وارد بخش مسابقه می شوند، یعنی فیلمی بی ارزش است، 
گر وارد سالن شوید، می بینید که مردم فیلم بخش مسابقه را هو  آن وقت شما ا
می کنند و به آن می خندند یا وسط آن دست هایی عجیب می زنند؛ مثلا یادم 
کشـــن هالیوودی به  اســـت یک دوره ای یک فیلم آمریکایی از این فیلم های ا
بخش مسابقه آمده بود. شما نمی دانید که مخاطبان چه بلایی سر آن آوردند! 
، نمایش داده می شوند و سالن  در جشـــنواره کن هم فیلم ها در ســـالن های پر
خلوت من ندیدم، ولی با این حال آنها یاد گرفته اند به فیلم های خاص توجه 
کنند. یادم است یک سال به یک فیلمی به خاطر فقط صحنه پایانی اش جایزه 
دادند، یعنی فیلم خیلی خسته کننده بود اما صحنه پایانی اش درخشان بود، 
چون تجربه جدیدی در ســـینما بود. ســـال 98 یک ســـاعت از فیلم ما تدوین 
شده بود و درواقع فیلم آماده نبود اما هیات انتخاب هم گفتند ما از این مقدار 
گر فهمیدن فیلم  چیزی نفهمیدیم! خیلی جالب است که این را گفتند چون ا
ی،  ی های خوبی داشت. فیلمبردار دشوار بود در عوض به نظرم پلان ها و باز
یاد می توانســـتند  ... به احتمال ز طراحی صحنه و صدا، تدوین و موســـیقی و

یافت جایزه باشند.  در جشنواره نامزد در
محمد آفریده:  حوزه سینما به این صورت است، مثل میوه ای رسیده که 
کران  باید در زمان خودش استفاده شود، یک فیلم هم باید در زمان خودش ا
شود. ما هر سال که می خواستیم این فیلم را نشان دهیم کرونا اوج می گرفت 
ی داشـــتیم و ســـخت بود، چون به خاطر  و حتی در تولیدش هم خیلی گرفتار

خیلی مسائل امکانش را پیدا نکردیم. 
کمال تبریزی: خود فیلم هم دچار آن بدشانسی که در فیلم از آن صحبت 

می کند شده است. 
محمد آفریده:  خود فیلم هم در دســـت اندازهایی افتاد اما من شـــخصا 
آقای تبریزی را دوست دارم، چون ایشان 40 سال پیش هم همین طور بودند، 
ی در ایشـــان وجود داشـــت و به همین دلیل  یعنی همین شـــوخ طبعی و انرژ
یم، از کار با ایشـــان در این  به خاطـــر اینکـــه تلاش کردیم یک قدم به جلو بردار
فیلم راضی هستم. برای یک تهیه کننده سخت است، چون ما دو فیلمنامه 
را قبل از این کنار گذاشـــتیم. امیدوارم شـــرایط خوبی برای فیلم پیش بیاید، 
گر زمان به آن داده شـــود و  چون به نظرم این فیلم از آن فیلم هایی اســـت که ا

دهان به دهان درباره آن صحبت شود، مخاطبان خودش را پیدا می کند. 
ی  کمال تبریزی: من یادم هست که یکی از فیلم های درخشان آقای عیار
به نام »بودن یا نبودن« اصلا دیده نشد و من حیرت کردم که چرا این طور شد و 
هیچ جا دیده نشد و مردم به آن توجه نکردند و منتقدان راجع به آن نقدهای 
خوب ننوشـــتند. این فیلم، عالی و خیلی درســـت و دقیق بود، ساختار قوی، 
ی کرده  ی خوب داشـــت. عســـل بدیعی در آنجا عالی باز ی ها و فیلمبردار باز
بود. داســـتان بســـیار انســـانی داشت. متاســـفانه بعضی فیلم ها به این شکل 

نابود می شوند. 

ملیســـینماداشـــتیمبااین مایکنظرســـنجیبینبچههایتحریریهبرایروز
رتبهبالایاین سینمایایرانعلاقهمندهستید.در سوالکهبهچهفیلمهاییاز
میانفیلمهاییکهســـاختید، دارد.خودتاناز نظرســـنجی،فیلممارمولکقرار

دوستدارید؟ کدامرابیشتر
گر من  کمال تبریزی: مـــن نمی توانم به این ســـوال جواب بدهم، چـــون ا
کارگردانی بودم که فیلم های شبیه به هم می ساختم، می توانستم این را بگویم. 
مـــن چـــون فیلم هایی در ژانرهای متفاوت می ســـازم که هرکدام تجربه خاص 
گر بگویم مارمولک، یک دفعه »شـــیدا« یا  خـــودش را دارد، نمی توانـــم بگویـــم. ا
ی« جلوی چشـــمم می آینـــد. مارمولک در حوزه طنز  »فـــرش بـــاد« یا »مهر مادر
بود و به خاطر التهابی که به لحاظ موضوع داشت، دیده شد وگرنه به لحاظ 
ســـاختار خیلـــی بـــا »لیلی با من اســـت« فرقـــی نمی کند. وقتی آقـــای منوچهر 
محمـــدی یـــک صفحـــه از مارمولک را برای من خواند، مـــن گفتم تامل نکن و 
یم، با اینکه برای کارگردانان بنام دیگری هم  در اولین فرصت باید آن را بســـاز
این صفحه را خوانده بود و آنها نخواسته بودند بسازند و گفته بودند آقا دست 

! و هرگز این کار را نکن! بردار

همکارینکردید. باآقایپرستوییدیگر
یگر باید در فیلمنامه  کمال تبریزی: پیش نیامد. موقعیتش فراهم نشد. باز
شما به لحاظ فیزیکی و توانایی امکان حضور داشته باشد. ضمن اینکه سر 
آقای پرســـتویی خیلی شـــلوغ است. ایشان مدام فیلم و سریال کار می کنند. 
مـــواردی هـــم بوده که بخواهیم با هم کار کنیم اما ایشـــان واقعا گرفتار کارهای 

دیگر بوده اند. 

شمادربارهآنپرسیدهاند جااز میخواستیمدرباره»سرزمینکهن«بپرسیماماهر
شمایکجوابتکراریدادهاید.

ید این را بگویم. برای من در تلویزیون پیشنهاد یک  کمال تبریزی: بگذار
سریال شده که خلاصه طرح آن هم خیلی خوب نوشته شده است. من هم در 

ی را پخش کردید من هم یک سریال  جواب گفتم هروقت شما سرزمین مادر
جدید برای تلویزیون می سازم. 

درهایوزارتارشـــادبهرویشـــمابســـتهاســـت،درهایتلویزیونبه ظاهرااگر
است. رویشماباز

کمال تبریزی: آقای آفریده گفتند که تهیه کننـــدگان می گویند الان بهتر 
است سریال کار کنید، چون با ساترا و حتی تلویزیون بهتر می شود کار کرد. 

شبکه سوالاتماایناستکهشماجزءاولینکسانیبودیدکهدر اتفاقایکیاز
رانمیکنید؟ نمایشخانگیسریالساختید.الانچرااینکار

کمال تبریزی: الان شرایطش پیش نیامده. 

شبکهخانگیوجودداردکهمانعشماشده؟ آیاانحصاریدر
کمال تبریزی: انحصار که حتما وجود دارد اما بستگی به خود فیلمنامه 
هـــم دارد؛ البتـــه عوامـــل مختلفی در ایـــن خصوص دخالت دارند تا شـــرایط 

تولید سریال فراهم شود. 

برایمنجالباستکهشماجزءمعدودفیلمسازانیهستیدکهترجیحمیدهد
کند. اینشرایطهمبرایتلویزیونکار در

کمال تبریزی: نه، ترجیـــح نمی دهم، فقط گفتم که از ســـمت تلویزیون 
گر شـــما بخواهید من هم موافقم که  پیشـــنهاد شـــده اســـت. من به آنها گفتم ا
سریال بسازم اما یک شرط دارم، آن هم این است که شما سرزمین کهن را پخش 
گران  کنید. ضمن اینکه من معتقدم صاحبان اصلی تلویزیون درواقع سینما

ی به خانه خودشان بازگردند. هستند و همه باید روز
 

پخشزودهنگامشبود. پسمشکلاتاینسریالهمحلشدهومیتوانمنتظر
تش حل شده اما نمی دانم  کمال تبریزی: الان خیلی وقت است مشکلا
چرا پخش نمی شـــود. از دو حالت خارج نیســـت؛ یا تلویزیون می تواند پخش 
کنـــد کـــه بایـــد پخش کند یـــا نمی تواند پخش کند که راحـــت می تواند آن را به 
یکی از این پلتفرم ها برای پخش بدهد و آنها هم بلافاصله آن را پخش کنند. 
اینکه تا به حال این کار را نکرده اند می تواند دلایلی خارج از ســـریال داشـــته 
باشـــد. احتمالا سیاســـت زدگی که به آن اشـــاره کردم مانع پخش این ســـریال 
ی کل  است. احتمال دیگری به ذهنم نمی رسد، چون با فرآیند بسیار دشوار

سریال را اصلاح کردیم و الان هیچ مشکلی برای پخش ندارد. 

بحثسیاســـتزدگیمشـــکلکهخودشـــمانیســـتید،چونبهشماپیشنهاد در
ساختآندادهشدهاست.

کمال تبریزی: بله، منظورم اختلافات سیاسی است. مشکل اصلی سریال 
مشکل واقعی در درون خود سریال نبود. مشکل آن به بیرون و دعواهای سیاسی 

و جناحی مربوط بود و سریال ما این وسط قربانی شد. 

شـــمایـــکرفاقـــتقدیمیهمباحاتمیکیـــادارید.اینروزهاســـراغیکپروژه
مورد نظرتاندر جریاناینپروژههستیدو در سنگینسریالسازیرفتند.چقدر

ع(«چیست؟ سریال»حضرتموسی)
کی است.  کمال تبریزی: به نظرم حاتمی کیا مشغول کار سخت و خطرنا
یخ گذشـــته ســـینما فیلمی وجود دارد که قطعا این سریال با آن مقایسه  در تار
گر بهتـــر از آن جلوه نکنـــد قافیه را باخته ایـــم. فقط می دانم  خواهـــد شـــد کـــه ا
فیلمنامه ســـختی دارد و الان بیش از دو ســـال است که در مرحله پیش تولید 
گر من بودم، هیچ وقت این کار را  ی آغاز نشده است. ا است و هنوز فیلمبردار
ی بروم که دست نخورده تر باشد و تجربه  نمی کردم و ترجیح می دادم سراغ کار
ی فعلی  قبلی درباره آن وجود نداشته باشد. من فکر می کنم با شرایط فیلمساز
ی و با در نظرگرفتن احتمالات، روزهای سختی را پیش رو دارد.  ما واقعا گرفتار
آرزو می کنم بتواند این کار را به بهترین شکل ممکن انجام دهد و شاهد کار 
درخشـــانی باشـــیم. ضمن اینکه نمی دانم ضرورت ساخت چنین سریالی در 

شرایط حاضر چیست. 
محمد آفریده:  فکر می کنم سال 61 آقای حاتمی کیا یک فیلمی ساخت 
که آقای تبریزی آن را تدوین کرد. کار کوتاهی به نام »کوردلان« بود و ســـوپر 8 
ی تغیر نام  بـــود. بعـــد از انقلاب در ســـینما آزاد که به مرکز اســـلامی فیلمســـاز
داد مـــن، آقای تبریزی و آقای حاتمی کیـــا، حمیدنژاد، خیرالدین، رحیم زاده، 
... دور هم جمع شـــدیم وهمه کار هم  ســـماوات، رضـــا مقصـــودی، ارژمنـــد، و
می کردیم. فیلم کوتاه یا بلند و سینمایی می ساختیم. بخش تجربی جشنواره 
فجر را در شیراز برگزار کردیم. سال 62 تلویزیون گفت من اینجا را نمی خواهم 

و کلا همه ما را بیرون کردند. 

«محمدحسنشهسواریکهدرموردش ممکناستکهسریالکتاب»ایرانشهر
صحبتکردیمرابسازید؟

کمال تبریزی: بله مـــن اتفاقا خیلی علاقه دارم اما باید شـــرایط آن فراهم 
یخ رمان از مقطع قبل از انقلاب شروع  شود. به نظرم سریال جذابی می شود. تار
می شود و نگارش بسیار خوبی دارد. امیدوارم فهمی در جامعه فرهنگ و هنر 
به وجود بیاید که این سریال هم کنار سریال های دیگر ساخته شود و امیدوارم 
یادی کشیده شده و  ی کنند. برای نوشتن رمان زحمت ز ی آن سرمایه گذار رو
از ســـاختار و جذابیت متفاوتی برخوردار اســـت و سریال پرمخاطبی خواهد 

گر امکان ساخت بدون سانسور داشته باشد.  شد؛ البته ا

ادامه از صفحه۱۴ 


